

## المخلص

يعد موضوع العلاقات السعودية – المصرية 1964-1970 من المواضيع ذات الأهمية البالغة في تاريخ العرب والشرق الأوسط، والفترة التي شملها البحث هي السنوات التي عاصر فيها الرئيس جمال عبد الناصر ونظام حكمه اعتلاء الملك فيصل بن عبد العزيز عرش المملكة العربية السعودية، وفي هذه الفترة برزت جهود الغرب للتخلص من عبد الناصر وفلسفة حكمه وتوظيف نظام المملكة العربية السعودية لتحقيق ذلك من خلال تضارب المواقف من ثورة اليمن عام 1962. وكانت ثورة اليمن فرصة اغتنمها الغرب مضافا إليها دور إسرائيل في إدامة التوتر والقلق في المنطقة. وقد خلق هذا جوا طارئا على العلاقات المصرية السعودية التي كان طرفاها يريدان لها ان تكون ايجابية لصالح الطرفين، والبحث يرصد هذا كله في فصوله الأربعة التي تراوحت فيها العلاقات بين الترددي والتحسين تبعاً للظروف المحيطة بهما لغاية عام 1970.

## Abstract

The subject of the Saudi - Egyptian relations 1964-1970 is very important topic in the history of Arabs and Middle East. The period covered by this research are years that witnessed by President Gamal Abdel Nasser the ascend of King Faisal bin Abdul Aziz ,the throne of Saudi Arabia, and in this period emerged the West's efforts to get rid of Abdel Nasser and his rule philosophy and recruiting the kingdom Saudi Arabia regime to achieve that through the conflicting attitudes of the Yemen's Revolution in 1962, as that revolution was a chance that the West used it, plus Israel's role in the perpetuation of tension and anxiety in this region. This has created an atmosphere that passed through the Saudi- Egyptian relations as they want it to be positive for both parties. This research dealt with all the above mentioned topics in four chapters, which ended on 1970 .